
uotsissa alkaa kokeilu teiden sähköistämi-
sestä  raskaalle liikenteelle. Olen myös huo-
mannut, että Volvo aikoo kokeilla itseohjau-

tuvia raskaita kuorma-autoja. Näin lyhyen filmin  
TV:ssä yhtenä päivänä, jossa näytettiin kolmea  
toistensa perässä itse ajavaa rekka-autoa. Filmi oli 
tosin animaatio, mutta todellisuus ei ole kaukana. 
Jo tänä päivänä Volvo on testannut itseohjautuvia 
henkilöautoja.     

Minulla on kyllä sellainen näkemys että tällaisia 
on jo. Ja niitä nimitetään juniksi. Ero on siinä, että 
kun niitä kutsutaan juniksi ja raskaat kuljetukset 
kulkevat rautateillä, vaaditaan kuitenkin vetoauto, 
siis veturi. Ja veturiin voidaan yhdistää merkittä-
västi useampi kuormankantaja eli vaunut, mistä 
rekka-auto maantiellä ei selviä. 

Juuri mikään ei ole uutta auringon alla! Kun 
minä vartuin Tukholmassa keskellä 60-lukua, oli 
olemassa johdinautoja, trolleybusseja. Nämä bus-
sit liikkuivat sähköllä, joka saatiin tien yläpuolel-
la kulkevista sähköjohdoista raitiovaunun tapa-
an. Sellaisia busseja on vielä jäljellä Euroopassa. 
 Mutta 1960-luku oli fossiilisten polttoaineiden 
kulta- aikaa ja Tukholmassa kulkivat sekä johdin-
autot että raitiovaunut samaan aikaan kun siirryt-
tiin  oikeanpuoleiseen liikenteeseen vuonna 1967. 
Tämä näyttää kuuluvan historiaan. Samanaikaises-

ti revittiin kokonaisia kortteleita jotta saatiin valoa  
ja ilmaa sekä tilaa leveämmille kaduille. 

Mutta historia toistaa itseään. Nyt on taas  
sähköistettyjen ajoneuvojen aika. Nyt ne  
lanseerataan innovatiivisina ja uutta ajattelua  
edustavina, huolimatta siitä että 50 vuotta sitten 
ne  hylättiin vanhentuneina. Samanaikaisesti istu-
vat valtiopäivät ja tuskailevat uusien nopeiden  
ratayhteyksien suunnittelua. Se on liian kallista, 
yhteiskuntataloudellisesti kannattamatonta, kuka 
saa liikennöidä, ovat muutamia argumentteja rau-
tatieverkon rakentamista vastaan. Tämä huoli-
matta laajojen investointien välttämättömyydestä 
vastata yhä kasvavaan raideliikenteen kysyntään. 

Toisin oli 1850-luvun keskivaiheilla. Silloin 
oli miehiä, jotka uskalsivat satsata kokonaan  
uuteen liikennemuotoon: rautateihin. Kuten  
myös silloin kun alettiin rakentaa metroa Tukhol-
maan 1950-luvulla.

Nyt eletään aikaa, jolloin tehdään valtiopäivil-
lä rohkeita päätöksiä. Mielellään sähköteitä, mutta 
ensin tulee tehdä kunnon panostus rataverkon  
rakentamiseen!

Sähköiset tiet kaikella kunnioituksella

MIKAEL PRENLER
Päätoimittaja
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”En direktørs  
vigtigste  opgave er 
at sætte retning og 
skabe de bedst  
mulige rammer for 
medarbejderne.”

Per Jacobsen,  
ny direktør i Banedanmark

Rasrisk byggs  
bort på nya  
Vossebanan
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Elektrifierad väg i Sverige,     
gammalt banområde blir 
ny stadsdel i Finland, säk-
rare järnvägsbana i Norge 
och politisk enighet om 
Fehmarn Bält-förbindelsen 
i Danmark – det är något 
av innehållet i detta  
nummer av NJT.  Vi skriver 
också om Jernhusens 
planer på att däcka över 
spårområdet vid Stock-
holms central – och 
mycket mer.
Trevlig läsning!
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Elvägar i all ära
Sverige startar försök med elektrifierade vägar 
för tunga transporter. Jag har också noterat att 
Volvo vill inleda försök med självkörande tunga 

lastbilar och såg en liten film på tv häromdagen 
där man visade tre långtradare efter varandra som 
körde själva. Filmen var visserligen animerad, men 
verkligheten ligger inte långt borta. Redan i dag 
har Volvo testat självkörande personbilar.

Jag får på något sätt förnimmelsen av att detta 
redan finns. Och då kallas det för tåg. Skillnaden 
är, att när det kallas tåg och de tunga transpor-
terna går på järnväg, krävs det endast en drag-
bil. Alltså ett lok. Till loket kan betydligt fler last-
bärare kopplas i form av vagnar än vad en dragbil 
på landsvägen klarar av.

Men inget är nytt under solen. När jag växte  
upp i Stockholm i mitten av 1960-talet fanns det 
något som kallades för trådbussar. Det var bussar 
som drevs av elektrisk ström med kontakt ledning 
och strömavtagare. Sådana bussar finns kvar på 
vissa håll i Europa. Men 1960-talet var också de 
fossila bränslenas gyllene tidsålder och i Stock-
holm skrotades såväl trådbussar som spårvagnar i 
samband med övergången till högertrafik år 1967. 
Dessa ansågs tillhöra historien. Samtidigt revs hela 
kvarter för att få ljus och luft, och ge plats för bre-
dare gator.

Men historien upprepar sig. Nu är det dags för 
elektrifierade fordon på väg igen. Denna gång 

 lanseras det som innovativt och nytänkande, trots 
att det inte är mer än ungefär 50 år sedan som 
elektri fierade vägfordon ansågs föråldrade. Samti-
digt sitter riksdagen och våndas över planerna på 
nya höghastighetsjärnvägar i Sverige. Det är för 
dyrt, det är inte samhällsekonomiskt lönsamt, vem 
ska köra tågen, är några av argumenten mot en ut-
byggnad av järnvägsnätet. Detta trots nödvändig-
heten av omfattande investeringar för att klara  
den alltmer ökade efterfrågan på spårburna  
transporter.

Annat var det i mitten av 1850-talet. Då 
fanns det mandom, mod och morske män i riks-
dagen. Män som vågade satsa på ett helt nytt 
transportslag: järn vägen. Likaså när tunnel banan 

började byggas i 
Stockholm under 
1950-talet.

Det är dags för 
nya modiga beslut  
av våra riksdags  - 
leda möter. Gärna  
el vägar, men först en 
rejäl utbyggnad av 
järnvägsnätet!

I

MIKAEL PRENLER
Huvudredaktör

Vossebanen og E16 går  
parallellt på den svært ras
utsatte strekningen langs  
fjorden gjennom Vaksdal.
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